

Name of Committee: **Committee of Experts on Transnational Organised Crime (PC-COT)**



Category: **Subordinate body**

Set up by the Committee of Ministers under Article 17 of the Statute of the Council of Europe and in accordance with Resolution CM/Res(2011)24 on intergovernmental committees and subordinate bodies, their terms of reference and working methods

Duration: **1 January 2013 - 31 December 2013**

Main tasks

Taking into account the strong political commitment of member States with regard to preventing and combating transnational organised crime and the serious risks to human rights, democracy and the rule of law posed by transnational organised crime, there is a need for the Council of Europe to provide an inter-governmental platform in order to enable a global, overall assessment of the character and dimensions of transnational organised crime in a pan-European context and the development of common policies and exchange of best practices with regard to the prevention and combating thereof. Accordingly, a Committee of Experts on Transnational Organised Crime (PC-COT) shall be established under the authority of the European Committee on Crime Problems (CDPC). The PC-COT shall, in particular, carry out the following tasks:

- the identification of relevant and emerging transnational organised crime issues which require criminal law response;
- the development, in close co-ordination with strategic partners, of pan-European strategies, and where possible, common policies on preventing and combating transnational organised crime;
- the collection, assessment and exchange of best practices in the prevention of, and fight against, transnational organised crime from all Council of Europe member States;
- the preparation of a White Paper for consideration by the Committee of Ministers, after validation by the CDPC, on selected trends and developments in transnational organised crime in the Council of Europe member States which may be considered as priority areas, focusing on **developing an integrated strategic approach to combating transnational organised crime and identifying common responses to major threats to the rule of law and security of citizens**, identifying possible gaps in the criminal law co-operation, taking into account the legal framework available to all member States, and clarifying where additional action by the Council of Europe would be necessary, including an assessment of the financial and organisational consequences for member States;
- the preparation of a user friendly reference tool for practitioners in member States, containing information about all relevant activities undertaken by the Council of Europe in the field of combating transnational organised crime, as well as a global overview of relevant legal and other texts adopted by the Organisation.

In discharging its tasks, the PC-COT shall consider the previous and current work carried out in this field by the relevant international and supranational organisations, notably the European Union, and the previous work of the Council of Europe in this area.

Pillar / Sector / Programme

Pillar: Rule of Law

Sector: Common standards and policies

Programme: Development and implementation of common standards and policies

Expected results

Expected result 4: A White Paper on selected trends and developments in transnational organised crime in the Council of Europe member States which may be considered as priority areas, focusing on identifying possible gaps in the criminal law co-operation and providing recommendations as to possible action by the Council of Europe in this regard is prepared.

DD(2012)726: distributed at the request of: Secretariat

Documents distributed at the request of a Representative shall be under the sole responsibility of the said Representative, without prejudice to the legal or political position of the Committee of Ministers. / Les documents distribués à la demande d'un/e Représentant/e le sont sous la seule responsabilité dudit/de ladite Représentant/e, sans préjuger de la position juridique ou politique du Comité des Ministres.

~~Expected result 2: A reference tool for practitioners in member States, containing information about all relevant activities undertaken by the Council of Europe in the field of combating transnational organised crime as well as an overview of relevant legal and other texts adopted by the Organisation is prepared.~~

Composition

Members:

The Committee shall be composed of 126 representatives of member States of the highest possible rank in the field of transnational organised crime, criminal law and criminology, designated by CDPC, and 1 scientific expert with established expertise in the same field, appointed by the Secretary General.

The composition of the committee will reflect an equitable geographic distribution amongst the member States and will take account of the gender equality dimension.

The Council of Europe will bear the travel and subsistence expenses of each member.

The scientific expert shall not have the right to vote.

Other member States may designate representatives without defrayal of expenses.

Participants:

Without prejudice to the provisions of Section III.B.a of Resolution CM/Res(2011)24, the following may send representatives, without the right to vote and at the charge of their corresponding administrative budgets:

- Committee of Experts on the Operation of European Conventions on Co-operation in Criminal Matters (PC-OC);
- Committee of Experts on the Evaluation of Anti-Money Laundering and the Financing of Terrorism (MONEYVAL);
- Conference of the Parties to Council of Europe Convention on Laundering, Search, Seizure and Confiscation of the Proceeds from Crime and on the Financing of Terrorism (CETS No. 198);
- Group of States against Corruption (GRECO);
- Group of Experts on Action against Trafficking in Human Beings (GRETA);
- Convention Committee on Cybercrime (T-CY);
- Council of Europe Committee of Experts on Terrorism (CODEXTER);
- Co-operation Group to Combat Drug Abuse and Illicit Trafficking in Drugs (Pompidou Group).

The following may send representatives, without the right to vote and without defrayal of expenses:

- European Union;
- States with observer status with the Council of Europe (Canada, Holy See, Japan, Mexico, United States of America);
- United Nations Office for Drugs and Crime (UNODC);
- International Criminal Police Organization (INTERPOL).

Observers:

The following may send representatives, without the right to vote and without defrayal of expenses:

- Relevant international organisations;
- Representatives of civil society, professional and academic communities.

DD(2012)726: distributed at the request of: Secretariat

Documents distributed at the request of a Representative shall be under the sole responsibility of the said Representative, without prejudice to the legal or political position of the Committee of Ministers. / Les documents distribués à la demande d'un/e Représentant/e le sont sous la seule responsabilité dudit/de ladite Représentant/e, sans préjuger de la position juridique ou politique du Comité des Ministres.

Working methods

Plenary meetings:

137 members , 24 meetings, 32 days

The PC-COT shall report to the Bureau of the CDPC on a regular basis. The Bureau of the CDPC may issue instructions to the PC-COT with regard to its work.

The rules of procedure of the Committee are governed by Resolution CM/Res(2011)24 on intergovernmental committees and subordinate bodies, their terms of reference and working methods.

Financial information

Meetings per year	N° of days	Members	Plenary	Secretariat (A, B)
24 (2013)	32	137	72-300 37 300	0.5 A ; 0.5 B

DD(2012)726: distributed at the request of: Secretariat

Documents distributed at the request of a Representative shall be under the sole responsibility of the said Representative, without prejudice to the legal or political position of the Committee of Ministers. / Les documents distribués à la demande d'un/e Représentant/e le sont sous la seule responsabilité dudit/de ladite Représentant/e, sans préjuger de la position juridique ou politique du Comité des Ministres.

Nom du Comité : **Comité d'experts sur le crime organisé transnational (PC-COT)**

Catégorie : **Organe subordonné**

Établi par le Comité des Ministres en vertu de l'Article 17 du Statut du Conseil de l'Europe et conformément à la Résolution CM/Res(2011)24 concernant les comités intergouvernementaux et les organes subordonnés, leur mandat et leurs méthodes de travail

Durée : **1 janvier 2013 - 31 décembre 2013**

Missions principales

Étant donné les risques graves que le crime transnational organisé fait peser sur les droits de l'homme, la démocratie et l'État de droit, ainsi que l'engagement politique fort des États membres pour prévenir et combattre ce phénomène, le Conseil de l'Europe doit fournir une plateforme intergouvernementale qui permette de faire une évaluation globale et complète de la nature et de l'envergure du crime organisé transnational dans un contexte paneuropéen, d'élaborer des politiques communes et d'échanger des bonnes pratiques en matière de prévention et de lutte contre ce fléau. Un Comité d'experts sur le crime organisé transnational (PC-COT) est ainsi établi sous l'autorité du Comité européen pour les problèmes criminels (CDPC). Le PC-COT sera notamment chargé des travaux suivants :

- l'identification des questions pertinentes et émergentes en matière de crime organisé transnational qui nécessitent une réponse par le droit pénal ;
- l'élaboration, en étroite coordination avec des partenaires stratégiques, de stratégies paneuropéennes et, si possible, de politiques communes pour prévenir et combattre le crime organisé transnational ;
- le recueil, l'évaluation et l'échange de bonnes pratiques auprès de tous les États membres du Conseil de l'Europe en matière de prévention et de lutte contre le crime organisé transnational ;
- la préparation d'un Livre blanc qui sera soumis au Comité des Ministres après validation du CDPC, et qui fera le point sur un certain nombre de tendances et de développements dans le crime organisé transnational touchant les États membres du Conseil de l'Europe pouvant être considérés comme des secteurs prioritaires, **centrée sur l'élaboration d'une approche stratégique intégrée pour la lutte contre la grande criminalité organisée transnationale et identification de réponses communes aux grandes menaces contre l'Etat de droit et la sécurité des citoyens** en prenant en compte le cadre juridique applicable à tous les États membres, et clarifiant les points pour lesquels une action supplémentaire du Conseil de l'Europe serait nécessaire, notamment pour une évaluation des conséquences financières et organisationnelles pour les États membres ;
- ~~la préparation d'un outil convivial, destiné aux praticiens dans les États membres, contenant des informations sur toutes les activités pertinentes entreprises par le Conseil de l'Europe dans le domaine de la lutte contre le crime organisé transnational, ainsi qu'un panorama global des textes juridiques et autres adoptés par l'Organisation concernant ce sujet.~~

Pour s'acquitter de ses missions, le PC-COT analysera les travaux déjà réalisés et en cours dans ce domaine par les organisations internationales et supranationales concernées, notamment l'Union européenne, ainsi que les activités déjà menées par le Conseil de l'Europe sur ce thème.

Pilier / Secteur / Programme

Pilier : État de droit

Secteur : Normes et politiques communes

Programme : Développement et mise en œuvre de normes et de politiques communes

Résultats attendus

Résultat attendu 4 : un Livre blanc est préparé sur un certain nombre de tendances et de développements pouvant être considérés comme des domaines prioritaires concernant le crime organisé transnational dans les États membres du Conseil de l'Europe ; il se concentre sur l'identification de lacunes possibles dans la coopération en matière de droit pénal et formule des recommandations pour des actions possibles du Conseil de l'Europe à cet égard.

DD(2012)726: distributed at the request of: Secretariat

Documents distributed at the request of a Representative shall be under the sole responsibility of the said Representative, without prejudice to the legal or political position of the Committee of Ministers. / Les documents distribués à la demande d'un/e Représentant/e le sont sous la seule responsabilité dudit/de ladite Représentant/e, sans préjuger de la position juridique ou politique du Comité des Ministres.

~~Résultat attendu 2 : un outil de référence, destiné aux praticiens des États membres, est préparé ; il contient des informations sur toutes les activités pertinentes entreprises par le Conseil de l'Europe dans le domaine de la lutte contre le crime organisé transnational ainsi qu'un panorama des textes juridiques et autres adoptés par l'Organisation dans ce domaine.~~

Composition

Membres :

Le Comité est composé de 126 représentants d'États membres du rang le plus élevé possible dans le domaine du crime organisé transnational, du droit pénal et de la criminologie, désignés par le CDPC, et de 1 expert scientifique ayant une expertise avérée dans ce domaine, nommé par le Secrétaire Général.

La composition du Comité reflète une répartition géographique équitable entre les États membres et prend en compte la dimension d'égalité entre les sexes.

Le Conseil de l'Europe prend à sa charge les frais de voyage et de séjour de chaque membre.

L'expert scientifique n'a pas le droit de vote.

D'autres États membres peuvent désigner des représentants sans défraiement.

Participants :

Sans préjudice des dispositions de la Section III.B.a. de la Résolution CM/Res(2011)24, peuvent envoyer des représentants, sans droit de vote et à la charge de leurs budgets administratifs correspondants :

- le Comité d'Experts sur le fonctionnement des conventions européennes sur la coopération en matière pénale (PC-OC) ;
- le Comité d'Experts sur l'évaluation des mesures de lutte contre le blanchiment et le financement du terrorisme (MONEYVAL) ;
- la Conférence des Parties à la Convention du Conseil de Europe sur le blanchiment, le dépistage, la saisie et la confiscation des produits du crime et sur le financement du terrorisme (STCE n° 198) ;
- le Groupe d'États contre la Corruption (GRECO) ;
- le Groupe d'Experts sur la lutte contre la traite des êtres humains (GRETA) ;
- le Comité de la Convention sur la cybercriminalité (T-CY) ;
- le Comité d'Experts du Conseil de Europe sur le terrorisme (CODEXTER) ;
- le Groupe de coopération en matière de lutte contre l'abus de drogue et le trafic illicite des stupéfiants (Groupe Pampidou).

Peuvent envoyer des représentants, sans droit de vote ni défraiement :

- l'Union européenne ;
- les États ayant le statut d'observateur auprès du Conseil de l'Europe (Canada, Saint-Siège, Japon, Mexique, États-Unis d'Amérique) ;
- l'Office des Nations-Unies contre la drogue et le crime (UNODC) ;
- l'Organisation internationale de police criminelle (INTERPOL).

Observateurs :

Peuvent envoyer des représentants, sans droit de vote ni défraiement :

- les organisations internationales pertinentes ;
- des représentants de la société civile, des milieux professionnels et du monde universitaire.

DD(2012)726: distributed at the request of: Secretariat

Documents distributed at the request of a Representative shall be under the sole responsibility of the said Representative, without prejudice to the legal or political position of the Committee of Ministers. / Les documents distribués à la demande d'un/e Représentant/e le sont sous la seule responsabilité dudit/de ladite Représentant/e, sans préjuger de la position juridique ou politique du Comité des Ministres.

Méthodes de travail

Réunions plénières :

~~13~~7 membres, ~~24~~ réunions, ~~32~~ jours

Le PC-COT fait rapport au Bureau du CDPC à intervalles réguliers. Le Bureau du CDPC peut donner des instructions au PC-COT concernant ses travaux.

Le règlement intérieur du Comité est régi par la Résolution CM/Res(2011)24 concernant les comités intergouvernementaux et les organes subordonnés, leur mandat et leurs méthodes de travail.

Informations financières

Réunions par an	N° de jours	Membres	Plénière	Secrétariat (A, B)
24 (2013)	32	13 7	72-300 37 300	0,5 A ; 0,5 B